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منشور حقوق شهروندی مدت هاست که رونمایی 
شده، اما هنوز سازوکاری برای اجرای آن در قالب 
طرح یا لایحه تدوین نشده تا مختصات این منشور 
جنبه عملی به خود بگیرد. گرچه دولت در قالب 
لوایح مختلف، بخش هایی از مفاد این منشور را 
به شکل جزء به جزء به مجلس ارسال کرده است، 
اما زهره الهیان، رئیس کمیته حقوق بشر مجلس 
بر این باور اســت که دولت باید منشــور حقوق 
شهروندی را در قالب یک لایحه به شکل مستقل 
به مجلس ارسال کند تا این منشور شکل قانون به 

خود بگیرد.

آذرمــاه ســال95 منشــور حقوق 
شهروندی مســتند به اصل135 قانون اساسی 
رونمایی شد. بســیاری این منشور را منشوری 
مترقی در راستای حمایت و حفظ حقوق شهروندی 
دانستند. آیا عزمی برای پیگیری منشور حقوق 
شهروندی و تبدیل آن به قانون در مجلس و دولت 

وجود دارد؟ 
منشور حقوق شهروندی مدت هاست رونمایی شده 
است. این منشور می تواند سند بالادستی برای تدوین 
قوانین مرتبط با این حوزه باشــد و قوانین دیگر ذیل 
این منشور تعریف شود. در ابتدای دولت سیزدهم، در 
نشستی که نمایندگان با رئیس جمهور داشتند، موضوع 
تدوین لایحــه حقوق شــهروندی را به عنوان رئیس 
کمیته حقوق بشــر مجلس مطرح کردیم و خواهان 
آن شدیم که لایحه حقوق شهروندی هرچه سریع تر 
از سوی دولت در قالب لایحه به مجلس ارسال شود. 
دغدغه رئیس جمهور نیز تدوین این لایحه است. رهبر 
معظم انقلاب نیز در نخستین دیدار نمایندگان دوره 
یازدهم مجلس با ایشــان، ضرورت پیگیری و احیای 
حقوق عامه تأکید کردند که ترجمان حقوق شهروندی 
است که عمدتا تأکید بر این است مجلس باید به نوعی 
پیگیر منشور حقوق شهروندی و تبدیل شدن آن به 
قانون باشد. گرچه منشور حقوق شهروندی و تدوین 
آن کار مهمی بود، اما معتقدم منشور به تنهایی کفایت 
نمی کند و دولت باید لایحه مربوط به آن را تنظیم و 
به مجلس ارائه کند؛ لایحه ای که از سوی دولت ارائه 

می شود قاعدتا در مجلس به قانون تبدیل خواهد شد 
و این موضوع می تواند گام مهمــی در احیای حقوق 

شهروندی باشد.
 آقای رئیســی خود از قوه قضاییه به 
دولت رفته اند و سازوکارهای قانونی را لازمه اجرای 
یک قانون موفق می دانند. چرا با وجود گذشــت 
8سال از رونمایی منشور حقوق شهروندی لایحه 

آن به مجلس ارسال نشده است؟ 
رونمایی از منشور حقوق شهروندی در دوره دوم آقای 
روحانی انجام شد، اما اینکه باید لایحه آن به مجلس 
ارسال شود در آن تردیدی نیست. اینکه چرا هنوز این 
لایحه به مجلس ارسال نشده است را شاید بتوان ناشی 
از تعدد لوایح ارســالی دولت برای تصویب به مجلس 
دانست. این مسئله ممکن است دلیل تأخیر ارائه این 
لایحه باشــد، اما موضوع قابل توجهی که نباید آن را 
فراموش کرد، این است که هم دولت و هم نمایندگان 
مردم در مجلس، اجزای منشــور حقوق شهروندی 
را در قالب طرح یا لایحــه در مجلس پیگیری کرده و 
به قانون تبدیل کرده اند که اکنون لازم الاجراســت. 
به نوعی می توان گفت بخشی از اهداف منشور حقوق 
شهروندی در این قالب در حال پیگیری است؛ به عنوان 
نمونه قانون جهش تولید مســکن، قانون تســهیل 
کسب وکار، حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و مانند 
آن را داریم که به قانون تبدیل شده و هرکدام از آنها 
از اجزای منشور حقوق شهروندی است که به اجرای 
حقوق عامه و رعایت حقوق شهروندی کمک می کند.

 منتقدان این روش بــر این باورند که 
تکه تکه کردن منشور حقوق شهروندی به عاملی 
برای تضعیف آن تبدیل شــده است؛ درحالی که 
بررسی آن در قالب یک لایحه می توانست بهتر 

باشد.
ارائه جــزء به جزء قوانینی که در منشــور 

حقوق شهروندی وجود دارد فی نفسه بد 
نیست، اما نباید نافی ارسال لایحه حقوق 
شهروندی از ســوی دولت به مجلس 
شود. در قالب لایحه حقوق شهروندی 
همه موارد حقوق عامه، حقوق بشر 

و حقوق شــهروندی باید دیده 
شــود و مورد توجه قرار 

بگیرد، امــا اینکه به 
شکل جزء به جزء 
به اجزای منشور 

حقوق شــهروندی ورود شــده باشــد و این اجزا در 
کمیســیون های تخصصی مجلس در قالب طرح یا 
لوایح مجزا بررسی شوند نیز مزیت هایی ازجمله دقت 
و پیگیری کمیســیون های تخصصی مجلس درباره 
چگونگی اجرای قانون از سوی دولت است. بنابراین 
این شکل از تصویب قوانین مرتبط با حقوق شهروندی 
از کیفیت این قانون کم نمی کند، بلکه می تواند به قوت 

بیشتر آن نیز کمک کند.
 در چند ماه اخیر جمهوری اســامی 
ایــران در مجامع بین المللی مــورد هجمه های 
سنگینی به بهانه حقوق بشر قرار گرفته است. چرا 
از ظرفیت هایی مانند سازمان کنفرانس اسامی و 
جنبش عدم تعهد برای تبیین واقعیت های حقوق 

بشر در ایران به خوبی استفاده نکردیم؟ 
بله. این موضوع حائزاهمیت اســت. ضرورت دارد از 
این ظرفیت  و امکاناتی مانند آن برای تبیین و ترویج 
واقعیت های حقوق بشر در ایران استفاده شود. در این 
راستا، اخیرا هم دبیر ســتاد حقوق بشر قوه قضاییه و 
هم بنده به عنوان رئیس کمیته حقوق بشــر مجلس 
در سفر به نیویورک با نمایندگان کشورهای مختلف 
نشست هایی داشتیم. نمایندگان برخی از این کشورها 
اعلام کردند این موضوعات برای آنان تازگی ندارد و در 
کشور آنان هم آمریکا چنین سناریوهایی را طراحی 
و پیاده کرده اســت. نمایندگان کشورهای مستقل 
تأکید داشتند آشوب هایی که در ایران در حال وقوع 
است سناریویی از پیش طراحی شده از سوی آمریکا و 
کشورهای غربی است. غرب این سناریو را عمدتا برای 
کشورهایی که تابع سیاســت های زورمدارانه آمریکا 
نیســتند، اجرا می کند و نمایندگان این کشورها نیز 
بر آن اتفاق نظر داشــتند. برخی دیگر از کشورها 
هم تأکید داشتند که باید به طور مستمر 
وقایع ایران اطلاع رسانی شود و اجازه 
داده نشود که اخبار صرفا از طریق 
رسانه های غربی بازتاب پیدا کنند. 
در این باره، ســتاد حقوق بشر 
قوه قضاییه حدود 24مورد 
از واقعیت هــای وقایع 
آشوب ها و اغتشاشات 
در ایــران را برای 
نمایندگی های 
کشــور در 
سراســـر 

جهان ارســال کرد و از آنان خواســت این موارد را به 
اطلاع مسئولان دولت های مختلف برسانند. نکته این 
است که این گزارش ها به دست مسئولان کشورهای 
غربی، شورای حقوق بشر، کمیساریای عالی و دیگران 
رسید، اما به هیچ یک از این گزارش ها توجه نشد و در 
قطعنامه هم اشاره ای به مفاد این گزارش ها نشد. این 
موضوع نشان می دهد ســازوکارهای حقوق بشری 
تبدیل به ابزاری برای رسیدن برخی کشورهای غربی 
به مطامع سیاسی شده اســت و آنان با وجود دریافت 
مستندات کافی خود را به خواب زده اند و دنبال مقاصد 

خود هستند.
 به نظر می رســد ظرفیــت اتحادیه 
بین المجالس نیز برای اقنــاع افکارعمومی در 

کشورهای مختلف مورد غفلت واقع شده است.
البته من عضو اتحادیه بین المجالس نیســتم، اما با 
پیگیری هایی که در این زمینه انجام شده و به شکل 
کلی با اداره کل بین الملل مجلس مطرح کردیم باید از 
ظرفیت دیپلماسی پارلمانی درخصوص مباحث حقوق 

بشری و تبیین آن در ایران کمک گرفته شود.
 این درســت اســت که اقداماتی در 
سطوح بین المللی از سوی ایران برای تبیین گری 
انجام شده است، اما به نظر می رسد نمایندگی های 
ایران در کشورهای دیگر آنطور که باید و شاید وارد 
موضوع نشده اند و به شکل منفعانه ای با ماجرا 
برخورد کرده اند. آیا این نقد را به عملکرد سیاست 

خارجی کشور وارد می دانید؟
این انتقاد بجایی اســت. اخیرا با وزیر امور خارجه نیز 
صحبت داشتم و این گلایه را طرح کردم که هم وزیر و 
هم سفرای ما در کشورهای مختلف باید نشست های 
خبری برای تبیین واقعیت های کشور داشته باشند. 
سفرا هم باید در مجامع مختلف حضور یابند و حقایق 
موجود در ایران را به مردم کشــورهای دیگر منتقل 
کنند و اطلاعات و روشنگری ها را نزد مقامات کشورها 
داشته باشند. اخیرا وزیر خارجه نشست خبری داشتند 
و توضیحات مفصلی را ارائه کردنــد، اما این کفایت 
نمی کند و باید در بحث تبیین و روشنگری به شکل 
جدی  تری عمل کنند. ســفرای ما باید از این انفعال 
خارج شــوند و باید مطالبه جدی تــری برای تقویت 
عملکرد وزارت امورخارجه داشت. فکر می کنم عملکرد 
کنونی متوسط بوده است. با توجه به طراحی توطئه 
انزوای ایــران در عرصه بین الملل، تحرک دســتگاه 

سیاست خارجی کشور باید بیش از این می بود. 

زهره الهیان، رئیس کمیته حقوق بشر مجلس: دستگاه دیپلماسی در تبیین واقعیت های کشور باید فعال تر عمل کند

حقوق بشر؛ طعمه سیاسی برای انزوای کشورها 

ادامه موج تغییرات در دولت

استانداران تازه نفس وارد میدان می شوند
تصمیم دولت سیزدهم به ترمیم پست های مدیریت 

دولت
کلان اجرایی از کابینه به استانداری ها رسید. گمانه 
تغییرات در ســطح مقامات ارشد اجرایی از ابتدای 
سال جاری به طور جدی مطرح شده بود و تصمیم به جابه جایی ها 
به تدریج در پاستور تایید شد. وزیر کشور روز چهارشنبه در حاشیه 
جلســه هیات دولت اعلام کرد که محمدطیب صحرایی به عنوان 
استاندار جدید کرمانشاه انتخاب شده است. او همچنین اعلام کرد 
علاوه بر استاندار کرمانشاه امکان تغییر یکی، دو استاندار دیگر نیز 
وجود دارد. به گزارش همشهری، استانداران خوزستان و سیستان 
و بلوچستان نیز در زمره فهرســت جابه جایی های مدیریت ارشد 
استان ها قرار دارند. خوزستان و سیســتان و بلوچستان طی 3ماه 
اخیر شــاهد ناآرامی ها و حوادث امنیتی بیشــتری در مقایسه با 
استان های دیگر بودند. جمع 31نفره اســتانداران منصوب دولت 
سیزدهم اردیبهشت ماه امســال با انتصاب استاندار جدید کرمان 
تکمیل شده بود و 6ماه بعد تصمیم به اصلاح این ترکیب گرفته شده 
است. محسن منصوری، استاندار ســابق تهران حلقه نخست این 
تغییرات از آبان بود. او به عنوان معاون اجرایی رئیس جمهور منصوب 
شــد و از اســتانداری تهران به پاســتور رفت و در جمع معاونان 

سیدابراهیم رئیســی قرار گرفت.  علی بهادری جهرمی، سخنگوی 
دولت، 12آذرماه در توییتی ضمن تایید خبر برخی جابه جایی ها در 
دولت نوشته بود: »با تصمیم رئیس جمهور، تا پایان ماه جاری 1۰ 
تغییر مدیریتی در سطح ملی و اســتانی صورت می پذیرد. در گام 
اول، 2جوان دیگر به ترکیب دولت اضافه می شــوند؛ آقای ســپهر 
خلجی به عنوان رئیس شورای اطلاع رســانی منصوب شد و آقای 
مهرداد بذرپاش هم به عنوان وزیر پیشــنهادی راه و شهرسازی به 

مجلس معرفی می شوند.« 
رای اعتماد بالای مجلس به بذرپاش گویای برنامه ریزی و هماهنگی 
دولت و مجلس در اصلاحات کابینه و انتقال رئیس دیوان محاسبات 
به دولت بود.  معاون امور مجلس رئیس جمهور نیز اخیرا در فهرست 
تغییرات مشــترک دولت و مجلس قــرار گرفت. اخیــرا ابراهیم 
عزیزی از نمایندگی مردم کرمانشاه در مجلس استعفا داد. تصمیم 
رئیس جمهور مبنی بر تغییر معاون امور مجلس خود و انتخاب فرد 

جایگزین از بهارستان علت این تغییر اعلام شد. 
زمزمه برخی تغییرات اجباری در دولت هم از طرف بهارستان و صحن 
مجلس شنیده می شود. افزایش فشارهای معیشتی و اقتصادی به 
همراه بازار به هم ریخته خودرو، افزایش فشار نمایندگان بر چهره های 

اقتصادی کابینه رئیسی را به همراه داشته است. رضا فاطمی امین، 
وزیر صمت و احسان خاندوزی، وزیر اقتصادی اسامی محور اظهارات 
چند روز قبل نمایندگان با رســانه ها در ارتباط با موضوع استیضاح 
بوده اند. اخیرا مجتبی رضاخواه، عضو کمیســیون برنامه و بودجه 
مجلس با انتقاد از شرایط تورمی در کشور به مهر گفته بود: اگر این 
شرایط کنترل نشــود و قیمت ارز به قیمت 2ماه گذشته برنگردد، 
موضوع استیضاح سیداحسان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی 
به صورت جدی در دســتور کار مجلس قرار خواهد گرفت. همین 
الان هم بحث استیضاح وزیر اقتصاد در مجلس مطرح و در مرحله 

جمع آوری امضاست.
تغییرات کابینه رئیســی از خردادماه امسال، کمتر از یک سال پس 
از معرفی کابینه و آغاز به کار دولت، کلید خــورد و در ادامه وزارت 
راه وشهرسازی نیز دســتخوش تغییرات شد. تشدید بیماری منجر 
به فوت رستم قاســمی اگرچه دولت را مجاب به اعمال تغییرات در 
این وزارتخانه کرد، ولی افزایش حجم انتقــادات از این وزارتخانه و 
تاخیر در اجرای برنامه یک میلیون مسکن در سال دولت سیزدهم 
چشم انداز آتی فعالیت این وزارتخانه را ناگزیر از بروز تغییرات اجرایی 

قرار داده بود.  

حمیدرضا بوجاریانگفت وگو
روزنامه نگار

آخر پاییز با حال و هوای اخبار دیپلماسی
 حال و هوای سیاســت در آخرین هفته پاییز بیشــتر رنگ و بوی 
دیپلماسی و اخبار مربوط به سیاست خارجی داشت. سومین مجمع 
گفت وگوی تهران، اجلاس »بغداد2« در امان، گفت وگوی تلویزیونی 
رئیس مجلس شورای اسلامی، نشست های خبری سخنگوی شورای 
نگهبان و سخنگوی قوه قضاییه در کنار دیدار رهبر معظم انقلاب با 
خانواده شهدای حادثه تروریستی شاهچراغ)ع(مهم ترین اتفاقات 
دنیای سیاسی ایران بودند در هفته ای که گذشت. در ادامه مروری 

گذرا بر این رویدادها را می خوانید؛

   نشست تهران با حضور نمایندگان 36کشور جهان
سومین نشست گفت وگوی تهران روز دوشنبه 28آذرماه با حضور 
7۰مسئول و اندیشمند از 36کشور دنیا برگزار شد. سخنران های 
مهم این نشست عادل عبدالمهدی نخست وزیر اسبق عراق، وزیر 
امور خارجه نیکاراگوئه، کمال خرازی رئیس شــورای راهبردی 
روابط خارجی جمهوری اسلامی ایران و حسین امیرعبداللهیان 

وزیر امورخارجه جمهوری اسلامی ایران بودند.

   پالس های برجامی در حاشیه »بغداد2«
در حاشیه برگزاری اجلاس »بغداد 2« در امان، وزیر امورخارجه 
کشورمان با مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا دیدار کرد. 
توییت جوزپ بورل با اشــاره به اینکه با وزیر خارجه ایران توافق 
کردیم که ارتباطات را باز نگه داریم و برجام را براساس مذاکرات 

وین بازگردانیم، بسیار مورد توجه قرار گرفت.

   گایه رهبری از دستگاه های فرهنگی و رسانه ای
رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار با خانواده شــهدای حادثه 
تروریستی شاهچراغ)ع( که روز سه شنبه 29آذر برگزار شد، ضمن 
هشدار درباره توجه به نقش آمریکا در به وجود آوردن داعش به عنوان 
بانی حادثه رخ داده، فرمودند: ما در مسائل مربوط به حوادث و تاریخ 
انقلاب اسلامی و جنایت های دشمنان از نظر کار رسانه ای و تبلیغی، 
کوتاهی داریم به گونه ای که نسل جوان ما اطلاعات زیادی از حوادث 

گذشته ازجمله جنایات منافقین ندارد.

   نظر قالیباف درباره حذف ارز ترجیحی
شامگاه دوشنبه 28آذر محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای 
اسلامی در گفت وگوی زنده تلویزیونی با مردم سخن گفت. یکی 
از مهم ترین بخش های گفت وگوي قالیباف این بود؛ » اگر آنچه در 
مجلس تصویب شده بود اجرا می شد و کالاها به قیمت شهریور 

14۰۰ داده می شد امروز مردم کمتر در تنگنا بودند.«

   لایحه شفافیت بازهم برگشت خورد
سخنگوی شورای نگهبان از بازگشت طرح شفافیت قوای سه گانه 
به مجلس خبر داد. طحان نظیف درباره علل قرارگرفتن این طرح 
برای پنجمین بار روی میز نمایندگان مجلس گفت: شورا نسبت به 
مصوبه شفافیت قوای سه گانه ایرادات زیادی داشت که همه موارد 
در رفت و برگشت های قبلی مرتفع شــد به جز یک مورد که در 
ارتباط با شفافیت آرای هیأت عالی نظارت و مجمع تشخیص بود.

برنامه دولت برای حفظ کریدور شرق به غرب
 توافق جدید ایران و افغانستان؛ 

ساخت راه آهن به جای معدن
 اولین قرارداد حمل ونقل ریلی میان جمهوری اســلامی ایران و 
کشور افغانستان با مساعدت نماینده ویژه رئیس جمهور در امور 
افغانستان به امضا رسید.  حسن کاظمی قمی در نشست امضای 
این قرارداد بر اهمیت مسیر ترانزیتی ایران و افغانستان تأکید کرد و 
گفت: احداث کریدورها و تقویت مسیر ترانزیتی ایران و افغانستان 
توجیه اقتصادی همکاری ها را افزایش می دهد. امضای این قرارداد 
همزمان با برخی تحلیل های رســانه ای مبنی بر حذف احتمالی 
ایران و افغانستان از مسیر ترانزیتی شــرق به غرب و جایگزینی 
کشورهای عربی جنوب خلیج فارس انجام شد. براساس گزارش 
ایسنا، حسن کاظمی قمی در نشست امضای این قرارداد ریلی میان 
ایران و افغانستان با اشاره به اینکه در سطح منطقه شاهد تحولات 
سیاسی و ژئوپلیتیکی بوده ایم، گفت: موقعیت  کشورهایی مثل 
ایران و افغانستان در مسیر کریدور قرار دارد و افغانستان می تواند 
به عنوان بخشی از این کریدورها خارج از تعاملات فرهنگی و سیاسی 
نقش بسزایی ایفا کند. خوشبختانه در برنامه های کشور، توجه به 
احداث کریدور حائز اهمیت است و ما اصرار داریم این کریدورها از 
مسیرهای مؤثری صورت گیرد؛ به عنوان مثال مسیر منتهی به چین 
اگر از خاک افغانستان و سرزمین افغانستان صورت گیرد، نقطه 
قابل توجهی است. اگر از مسیر آسیای میانه به چین برسیم بهتر 
است یا از افغانستان به چین؟ این موضوع مهمی است. نماینده ویژه 
رئیس جمهور در امور افغانستان همچنین گفت: امروز اهمیت بخش 
ریلی به طور جدی مطرح شده و استفاده از این امکانات روزبه روز 
قوی تر می شود. اکنون کشورهای چین، هندوستان، قزاقستان و 
روسیه بسیار نیاز دارند تا از مسیر ترانزیت ایران و افغانستان استفاده 

کنند. این موضوع می تواند توجیه اقتصادی کار را بالا ببرد. 

راه بازگشت برای مجرمان بسته نشود
غلامحســین محســنی اژه ای رئیس قوه 
قضاییــه: چــه تدابیــری اتخــاذ کنیــم که 
مجرم درعین اعمال مجازات قانونی، از 
حیز انتفاع ساقط نشود؟ در برخی موارد 
نحوه برخورد با یک فرد خطاکار یا مجرم 
به گونه ای اســت که راه بازگشت برای او 
مسدود می شود و او ناگزیر غرق در خطا 

و جرم خود می شود./ ایسنا

زنان ایران پاسخ افتراها را بدهند 
انســیه خزعلــی، معــاون امــور زنــان 
رئیس جمهور :   زنان ایران مسائل خود را 
به گوش جهان برسانند و پاسخ شبهات 
و افتراهــا را بدهنــد. در ماجــرای حــذف 
ایران از کمیسیون حقوق زن، نهادهای 
مردم نهاد و مرتبط با زنان اعتراض خود 
را منتقل کردند اما متأســفانه آنطور که 
بایــد ترتیب اثــر و ویزا بــه ایــن گروه ها از 

سوی آمریکا داده نشد. / مهر 

دیکتاتوری  برای تعطیلی بازار 
اســماعیل کوثــری، عضــو کمیســیون 
امنیــت ملــی مجلــس : پــس از ناکامــی 
دشــمن در ایجاد اغتشــاش در جامعه، 
شــاهد آن هســتیم کــه بــا رفتارهــای 
دیکتاتورمآبانــه و از طریــق مزدورانــش 
در داخل سعی در ایجاد رعب و وحشت 
و به تعطیلی کشــاندن بازار دارد. شاید 
به خاطر جلوگیری از خسارت، بعضی از 
مغازه ها در بازار با تهدید و ارعاب بسته 
شود، اما این رفتارها نمی تواند بازاریان 

را مجبور به اعتصاب کند. / فارس 

واکنش کاخ سفید به ویدئوی 
برجامی بایدن 

سخنگوی شــورای امنیت ملی کاخ ســفید در پاسخ به سؤالی 
درباره اظهارات جو بایدن، رئیس جمهــور آمریکا درباره برجام 
تأکید کرد که بازگشت به این توافق هم اکنون اولویت واشنگتن 
نیست. روز سه شنبه یک ویدئویی از جو بایدن منتشر شد شامل 
پاسخ او به ســؤال فردی که از او می خواهد برجام را مرده اعلام 
کند. بایدن در این ویدئو جواب منفی می دهد و می گوید: مُرده 
اما نمی توانیم اعلام کنیم. دلایل زیادی دارد، داستانش طولانی 
است. براساس گزارش ایسنا، به نظر می رسد این ویدئو که ابتدا 
در توییتر منتشر شــد متعلق به ۵۰ روز پیش بوده است. پایگاه 
خبری آکسیوس بعدتر در خبری تأیید کرد که این ویدئو متعلق 
به حاشــیه گردهمایی انتخاباتی در چهارم نوامبر اســت. بنابر 
گزارش یورونیوز، جان کربی در پاســخ به سؤال خبرنگاران در 
مورد این ویدئو گفت: اظهارات رئیس جمهــور کاملًا با آنچه ما 
در مورد برجام می گوییم، مبنی بر اینکــه هم اکنون اولویت ما 
نیســت، مطابقت دارد. او با پرهیز از بــه کار بردن همان عبارت 
نهایی که بایدن بیان کرد، گفت: ما انتظار نداریم در آینده نزدیک 
توافقی اتفاق بیفتد. سخنگوی شورای امنیت ملی آمریکا افزود: 
هم اکنون هیچ پیشــرفتی در رابطه با توافق ایران در حال وقوع 
نیست. پیشرفتی در آینده نزدیک را پیش بینی نمی کنیم. این 
تمرکز ما نیست. تا آنجا که من می دانم، هیچ کس صحت )ویدئو( 

را زیر سؤال نمی برد. فکر نمی کنم در مورد آن تحقیق کنیم.

حسین امیرعبداللهیان در بازگشت از اجلاس 
»بغداد2«:

 سعودی ها آماده باشند
روابط 2 کشور عادی می شود 

وزیر امور خارجه در پایان ســفر بــه اردن و حضور در 
اجلاس بغداد  2 در جمع خبرنگاران، گفت: »در حاشیه 
نشســت بغداد 2 فرصت وجود داشــت و میان سران 
کشورها گفت وگوهایی انجام شد، ازجمله گفت وگویی 
با وزیر امورخارجه عربستان در حاشیه برگزار شد و ما 
آمادگی خود را برای ادامه روندی که در بغداد شــروع 
شده است اعلام کردیم.« حسین امیرعبداللهیان افزود: 
»جمهوری اسلامی ایران طرف قطع کننده مناسبات 
دیپلماتیک نبوده و این عربستان سعودی بود که چنین 
تصمیمی را گرفــت و هر زمان که ســعودی ها برای 
بازگشت روابط به حالت طبیعی آمادگی داشته باشند، 
ایران از آن استقبال خواهد کرد.« وی با اشاره به دیدار 
و گفت وگو با برخی دیگر از مقامات و مسئولان کشورها 
اضافه کرد: »به همراه علی باقری و مورا در گفت وگو با 
جوزپ بورل مسئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا، 
فرصتی پیش آمد که در یک نشست 2 ساعته یک بار 
دیگر مسائل مربوط به مذاکرات برای لغو تحریم ها مورد 
بررسی قرار گیرد.« وزیر امور خارجه ادامه داد: »در 2 تا 
3ماه گذشــته طرف آمریکایی در اظهاراتی ریاکارانه، 
اقداماتی داشت که با حرف های آنها همخوانی نداشت. 
آمریکا مرتبا ترجیح خود برای گام نهایی بازگشت همه 
طرف ها به توافق در وین را اعلام اما در رسانه ها ریاکارانه 
رفتار می کردند.« امیرعبداللهیان افزود: »در این جلسه 
درباره همه این مسائل صحبت شد و تأکید کردیم که 
اگر ادعای آمریکایی ها برای پیگیری دیپلماتیک درست 
باشد نمی توانند به شیوه ای دیگر در رسانه ها به دنبال 
امتیازگیری باشــند.« وزیر امور خارجه خاطرنشان 
کرد:»برداشــت ما این است که طرف های مختلف در 
حال بازگشت به واقع بینی هستند و ما نیز اعلام کردیم 
چنانچه خطوط قرمز ما رعایت شــود، آمادگی داریم 

گام های نهایی رسیدن به توافق را برداریم.«/ ایرنا
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سیاست ایران در هفته ای که گذشتخبر خوان

راه آهن تا عمق 65کیلومتری افغانستان

مصطفی رضایی، مدیرعامل کنسرسیوم توسعه ریلی 
افغانســتان هم در زمان امضای قرارداد گفت: پروژه 
راه آهــن خواف - هــرات پروژه ای اســت که تا عمق 
6۵کیلومتری افغانستان اجرای آن بر عهده جمهوری 
اسلامی ایران اســت. درواقع فارغ از اینکه حاکمیت 
افغانســتان جمهوری باشــد یا امارت اسلامی تعهد 
جمهوری اسلامی به کشور افغانستان است تا آن مرحله 
را تکمیل کند.  مدیرعامل کنسرســیوم توسعه ریلی 
افغانســتان افزود: درواقع بخش خصوصی جمهوری 
اســلامی ایران متقاضی ســرمایه گذاری در خطوط 
راه آهن افغانستان است و پیشنهادی که ارائه دادیم از 
منطقه روزنک تا هرات است که امیدواریم تا 6ماه آینده 
به بهره برداری عملیاتی برسد. سرمایه گذاری کاملا با 
طرف ایرانی در فاز اول 1۵۰میلیارد تومان، در فاز دوم 
42میلیون دلار برای قطعه چهارم و در فاز ســوم هم 
2میلیارد دلار برای راه آهن هرات - مزارشریف است. 
درواقع به ازای این اقدامات ســرمایه گذاری معدن در 

اختیار کنسرسیوم قرار می گیرد.


